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Liget – Ki a Várpalotából? – Csontváry 

Ötletroham helyett józanságot! 

 

 

 

1. A Városliget megalomán beépítése sokunknak nem tetszik. Hogy a tervek nem optimálisak, 

ezt valamennyire a kormányzat is látja; a folytonos változtatások, rögtönzések erre utalnak. 

A Ligetben már most is van négy kiállítóhely: három múzeum és a Műcsarnok. (Az okkal 

lebontásra ítélt Petőfi Csarnokról ne beszéljünk.) Ezek közül kettő a Hősök terének 

megnyugtató, átgondolt formáját képezi. Mi indokolná további múzeumok ide koncentrálását? 

Az épületek közötti viszonylagosan kis távolság építészetileg biztosan megbontaná a jelenlegi 

egységes képet, és óhatatlanul alárendeltté tenné legszebb terünket. A zöldfelületet pedig 

egyértelműen csökkentené. (Aki ez utóbbinak ellenkezőjét próbálja igazolni, az szózsonglőr.) 

Eléggé közismert, hogy a látogató egy alkalommal 1,5 - 2 óránál tovább nem képes múzeumi 

információkat befogadni. Ezért funkcionálisan is értelmetlen a múzeumok egymáshoz 

zsúfolása.  

Vagyis: tiltakozom a Városliget bármilyen további beépítése ellen.  

 

 

2. Miért kellene a Magyar Nemzeti Galériát elköltöztetni? 40 éve a Budavári Palotában 

működik. Rangos hely, a külföldiek a Várat biztosan nem kerülik el, tehát turisztikai 

szempontból a legjobb elhelyezésű. És az egyedülálló Várpalota hasznosítására elképzelhető-

e ennél jobb?! 

Ezért: (nem kihagyva a szójáték adta lehetőséget: kitelepítettként) tiltakozom a Nemzeti 

Galéria kitelepítése ellen.  

 

 

3. Hoppál Péter államtitkár szerint az Országos Széchényi Könyvtár sincs jó helyen a 

Budavári Palotában. Új épületet gondolnak létesíteni a Nemzeti Múzeum mögötti ún. 

Palotanegyedben. A költözés előkészítése a 2018-ig megvalósuló első ütemben elérheti a 14-

15 milliárd forintot, a program akár 10 évig is elnyúlhat. 

 



novakgyula.blog.hu  2/2 

Kérdéseim:   

a)  Az OSZK az ország legrangosabb könyvtára. A jelenleginél méltóbb helyre aligha 

kerülhet. Ráadásul az elképzelt új helyszínen a néhány éve óriási költséggel felújított 

és kibővített Fővárosi Szabó Ervin Könyvtár Központi Könyvtárának – majdnem szó 

szerint – az „árnyékába” kerülne. 

Az ötletgazdák kikérték valamelyik szakmai testület véleményét? Pl. Magyar 

Építész Kamara.  

Vajon tudják-e, hogy a Műegyetemen van Urbanisztika Tanszék? 

b)  Ennyire gazdagok vagyunk, hogy erre a kétes eredménnyel járó akcióra már az 

előkészítés fázisában 14-15 milliárd forintot költhessünk? És 10 évre lekössünk 

ennél sokkal jelentősebb anyagiakat és nagy beruházói-kivitelezői kapacitást? 

 

Ezek után még elszántabban teszem föl a fő kérdést: a fönti ötletek gazdáinak vannak-e 

komolyan vehető javaslataik a Várpalota kiürítés utáni – rangjával arányos és jövedelmező – 

hasznosítására, s látnak-e anyagi fedezetet a valószínű átalakításokra? 

 

 

4. A pécsiek aggódnak, hogy nem kapják vissza a Csontváry-képeket. És tessék: jogosan. 

Lázár János miniszter tájékoztat, hogy a Podmaniczky utcában – a Liget projekt részeként – 

Csontváry Múzeumot terveznek építeni. Túl nagy egyeztetés nincs a kormányon belül, azt 

Balog Zoltán miniszter finom megjegyzése, hogy nem szeret építkezni, továbbá Hoppál Péter 

államtitkár reakciója mutatja, miszerint a Csontváry Múzeum létesítése a következő öt évben 

nem reális. Ezek a diplomácia nyelvén enyhe elhatárolódást jelentenek. 

Mindannyian tudjuk, hogy fővárosunk túl hangsúlyos, megyei városaink rovására. Emiatt 

lehet hibáztatni a Monarchiát, és (kisebb részben) Trianont, de ha a terv megvalósul, a 

jelenlegi kormányzatot is.  

Kormányunk stratégiáját nehéz követni: egyfelöl csökkenteni szeretné az egyközpontúságot 

(minisztériumok, háttérintézményeik "vidékre" telepítésének kísérlete), másfelöl a Csontváry-

ügyben kulturális központosítást tervez. Ez utóbbi egyértelmű visszalépést is mutat, hiszen 

nagyon jó döntés volt Pécs hangsúlyosabbá tétele a Csontváry-gyűjteménnyel. 

Tehát: (magyar állampolgárként) a pécsiek mellé állok.  
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